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Datum : 27-05-2022 

  

Onderwerp : Stand van zaken drie bruggen Hoofdvaarweg Lemmer Delfzijl 

  

Bijlagen : Rapportage MIRT-onderzoek vervanging Busbaanbrug 

  

  

 

Deze notitie is een bijlage bij de brief aan de gemeenteraad van Groningen met kenmerk 277562-2022 

 

In deze notitie is een overzicht gegeven van de stand van zaken van het onderzoek naar de vervanging 

van drie bruggen over het Van Starkenborghkanaal binnen de gemeente Groningen.  

 

Ingegaan wordt op de volgende bruggen: 

 

• Paddepoelsterbrug 

• Gerrit Krolbrug 

• Busbaanbrug 

 

Daarnaast wordt de tijdelijke maatregel bij de Gerrit Krolbrug beschreven, die genomen wordt 

vanwege de aanvaring van de brug op 15 mei 2021. 

 

Per brug zijn achtereenvolgens behandeld: de opgave, de afspraken met het Rijk, de stand van zaken, 

het vervolg, de betrokkenheid van de omgeving, de financiële aspecten en de betrokkenheid van de 

gemeenteraad. 

 



 

 

1. Paddepoelsterbrug (vervanging) 

 

Opgave 

De vervanging van de Paddepoelsterbrug is een project in het kader van de opwaardering van de HLD 

naar vaarwegklasse Va. Sinds de aanvaring van de oude brug in september 2018 is de verbinding over 

het Van Starkenborghkanaal niet meer beschikbaar. Ondanks omleidingsroutes ontbreekt er daardoor 

op dit moment een schakel in de verbinding voor omwonenden en recreanten. Vanuit zowel Stad als 

Ommeland is er een grote behoefte aan het herstel daarvan. Voor omwonenden en vanuit recreatief 

perspectief is de Paddepoelsterbrug een belangrijke verbinding voor fietsers en voetgangers. Daarnaast 

is de Zernike Campus een economische kerngebied van de gemeente Groningen en de 

Paddepoelsterbrug is daarvan één van de toegangsroutes. 
 

Hoofddoel van het project is de realisatie van een nieuwe Paddepoelsterbrug voor fietsers en 

voetgangers. Vanuit de eisen die worden gesteld aan de opgewaardeerde vaarweg is bepaald dat de 

nieuwe brug een doorvaarthoogte krijgt van 9,1 meter (Maatgevende HoogwaterStand), plus correcties 

voor uniformiteit en bodemdaling. De vrije doorvaartbreedte wordt 54 meter. Het hoogteverschil met 

het huidige maaiveld wordt overwonnen met hellingbanen/taluds die vanzelfsprekend moeten voldoen 

aan de landelijke CROW-normen en gemeentelijke beleidsrichtlijnen in het kader van fietscomfort en 

toegankelijkheid. De nieuwe brug moet logisch aansluiten op de bestaande fietsroutes aan weerszijden 

van het Van Starkenborghkanaal. 
 

Door het wegvallen van de oude Paddepoelsterbrug is ook de bereikbaarheid per auto van de 

woningen aan de Stadszijde minder goed. De primaire route voor bewoners en anderen loopt nu via de 

Paddepoelsterweg. Deze route wordt ook gedeeltelijk door veel fietsers gebruikt naar de Zernike 

Campus, wat in de praktijk leidt tot conflicten en verkeersonveilige situaties. Een verbetering van deze 

situatie door, indien mogelijk, de realisatie van een alternatieve ontsluiting (per auto) voor bewoners, 

over de Zernike Campus, is daarom een extra onderdeel van dit project.  
 

Afspraak met het Rijk 

In 2020 is de MIRT-Verkenning naar de vervanging van de Paddepoelsterbrug in de Hoofdvaarweg 

Lemmer – Delfzijl (HLD) uitgevoerd door Rijkswaterstaat Noord-Nederland. Op basis van deze 

verkenning werd ten aanzien van de Paddepoelsterbrug in het BO-MIRT 2020 bestuurlijk afgesproken 

dat “de gemeente Groningen de verbinding Paddepoelsterbrug herstelt met een vaste brug op minimaal 

9,1 meter exclusief correcties voor bodemdaling en uniformiteit, zonder pijler in de vaarweg en met 

een minimale overspanning van 54 meter. Het Rijk stelt hiervoor een rijksbijdrage van maximaal € 8,6 

miljoen incl. btw beschikbaar (…).” Met deze afspraak komt er een einde aan de mogelijke 

onduidelijkheid over de toekomst van de Paddepoelsterbrug: er komt een brug terug. 

 

 
Verkenning: zoekgebieden west (paars) = voorkeurslocatie, voormalige brug (rood) en oost (oranje) 



 

 

De afspraken met het Rijk worden vastgelegd in een realisatieovereenkomst (ROK). Die 

overeenkomst kan worden opgesteld en gesloten als er voldoende informatie beschikbaar is over het 

ontwerp en de implicaties van de nieuwe brug. Dat is op dit moment nog niet het geval en de ROK 

komt daarom pas aan de orde in een later stadium van het project als een uitgewerkt schetsontwerp 

met bijbehorende kostenraming beschikbaar is.  

 

De nieuwe Paddepoelsterbrug krijgt een dusdanige hoogte en doorvaartbreedte dat deze feitelijk los 

van de vaarweg komt te staan. De basisafspraak uit het BO-MIRT 2020 is daarom dat de gemeente 

Groningen de nieuwe brug aanlegt en daarna ook eigenaar en beheerder wordt. De gemeente neemt 

daarom de verantwoordelijkheid en de trekkersrol voor de planuitwerkingsfase. 

 

Stand van zaken 

Eind 2021 werd door de minister van IenW aan de Tweede Kamer gemeld dat in het 

variantenonderzoek van de MIRT-Verkenning de wens van bewoners voor een lagere, beweegbare 

brug vodoende is afgewogen en dat daarmee de motie Lacin van de Tweede Kamer is afgedaan. 

Daarmee is het initiatief voor het project overgegaan van het Rijk naar de gemeente en is het project in 

de opstartfase terecht gekomen. Dat betekent dat nu de gemeentelijke projectorganisatie wordt opgezet 

en dat een projectaanpak voor de planuitwerking is opgesteld. Tijdens dit proces zijn ook de contacten 

met direct omwonenden weer opgestart, onder andere ter toelichting van de aanpak.  

 

De planuitwerkingsfase eindigt met een besluit van uw raad over een voorkeursvariant dat naar 

verwachting in 2023 kan worden genomen. Grofweg onderscheiden we in het traject daar naar toe drie 

stappen: 

 

1. Voorbereiding 

projectteam, inventarisatie, projectaanpak, externe ondersteuning 

2. Ontwerpuitgangspunten 

locatiebepaling, beeldkwaliteitsplan, duurzaamheid, programma van eisen/ambitiedocument 

3. Ontwerp 

variantenonderzoek, ontwerp, afweging, kostenraming, besluitvorming 

 

Na de besluitvorming over deze planuitwerking volgen de nadere uitwerking van het ontwerp en de 

planologische procedures. Ook worden dan de afspraken met het Rijk vastgelegd in de ROK. Daarna 

volgt de realisatiefase met de contractvoorbereiding, aanbesteding en uitvoering. 

 

De verbetering van de ontsluiting van woningen via de Paddepoelsterbrug, loopt via een korter spoor 

en kan naar verwachting in 2023 gerealiseerd worden als een passende oplossing kan worden 

gevonden. 

 

Vervolg 

We starten nu met de bepaling van de ontwerpuitgangspunten. Het doel is dat eind 2022 helder is aan 

welke wensen, eisen en ambities het ontwerp van de nieuwe brug moet gaan voldoen. Daarna volgt in 

2023 de ontwerpfase.  

 

Globale inschatting nu is dat rekening gehouden moet worden met een totale doorlooptijd van 4-5 jaar 

tot ingebruikname. Een verdere en gedetailleerdere planning voor de uitwerking en realisatie moet nog 

worden opgesteld. Vanzelfsprekend zijn wij daarbij kritisch op een zo kort mogelijke doorlooptijd en 

op versnelling van het project waar dat mogelijk is.  

 

 
 

2023 20242022 2026/2027

SchetsontwerpOntwerpeisenProjectstart



 

 

Betrokkenheid belanghebbenden 

Het is onze ambitie om een nieuwe Paddepoelsterbrug te realiseren met een actieve bijdrage van 

directe omwonenden en andere belanghebbenden. Dit project kent al een lange voorgeschiedenis sinds 

2015, waarbij het vertrouwen in de overheid over het verloop en de uitkomst inmiddels erg laag lijkt te 

zijn. Wij stellen ons desondanks tot doel een zodanig gedragen proces te organiseren dat zoveel 

mogelijk betrokkenen tevreden zijn over een mooie, nieuwe Paddepoelsterbrug.  

 

We willen daarbij helder zijn over de onderwerpen waarover de omgeving kan meepraten en waarover 

niet meer. Zo liggen de hoogte (met hellingbanen) en het type brug (fietsers en voetgangers, geen 

auto’s) vast. Maar met name op het gebied van ontwerp (beeldkwaliteit en materialisatie), 

landschappelijke inpassing, aansluitende infrastructuur en locatie is er volop ruimte voor 

belanghebbenden om mee te praten en mee te doen.  

 

We onderscheiden in de projectaanpak onder andere de volgende doelgroepen: 

 

• Directe aanwonenden 

Bewoners van de woningen in de directe nabijheid (12 adressen) van het zoekgebied aan de 

noord- en zuidzijde van het Van Starkenborghkanaal; 

• Belangengroepen/gebruikers 

Vertegenwoordigers van belangen zoals Brug T’Rug, Werkgroep Toegankelijk Groningen, 

Groninger Landschap, Fietsersbond, Wandelnet, Natuur en Milieu, natuur- en 

ecologiegroepen, Zernike/RUG, etc 

•  Overheden 

Rijkswaterstaat, provincie Groningen, Waterschap, gemeente Westerkwartier en gemeente Het 

Hogeland. 

 

We vinden het belangrijk dat er, ondanks het verleden, nu een nieuwe start met dit project gemaakt 

kan worden en baseren onze omgevingsstrategie daarom op openheid, transparantie en aanspreekbaar 

te zijn over wat we doen, waarom en waarvoor. Toch richten we het proces ook zo in dat uw raad 

vanzelfsprekend de beslissende stem heeft en waarin u rekening kunt houden met wensen, 

aandachtspunten en commentaren vanuit de omgeving. 

 

Financieel 

Het Rijk stelt een rijksbijdrage van maximaal 8,6 miljoen euro (incl. BTW) beschikbaar voor de 

nieuwe Paddepoelsterbrug. Daarnaast is 0,25 miljoen euro (excl. BTW) gereserveerd binnen het 

programma Mobiliteit voor de verbetering van de ontsluiting via de Paddepoelsterweg van de 

woningen ten zuiden van het Van Starkenborghkanaal. 

 

De uitwerking tot een schetsontwerp is noodzakelijk om te kunnen bepalen welk investeringsbudget 

werkelijk nodig gaat zijn voor de nieuwe brug. Er is nog geen ontwerp maar alleen de variantenstudie 

uit 2020, er zijn nog veel variabelen en onbekenden en de rijksbijdrage is niet gebaseerd op een 

investeringsraming en houdt ook niet of beperkt rekening met risico’s.  

 

Het is voor ons helder en duidelijk dát er een brug terug komt en wat de functionaliteit daarvan wordt, 

namelijk een hoge vaste fiets/voetgangersbrug met hellingenbanen. Uit het ontwerp van een 

voorkeursvariant en de afweging ten aanzien van mogelijke keuzes op het terrein van kwaliteit, 

inpassing, en uitstraling moet blijken welke investering daarvoor nodig is en in hoeverre de 

rijksbijdrage daarvoor toereikend is of dat er nog aanvullende middelen nodig zijn. 

 

 

 

 

 

 



 

 

Betrokkenheid gemeenteraad 

Uw raad besluit over de voorkeursvariant en de eisen die daar aan gesteld worden. Wij zullen u 

daarvoor in 2023 een voorstel voorleggen, voorzien van argumentatie en consequenties, met daarbij 

ook het resultaat van de omgevingsparticipatie.  

 

In een eerdere fase van het project (begin 2023) bespreken we met u de ontwerpeisen die gesteld 

kunnen en moeten worden aan de nieuwe brug en de directe omgeving en heeft u de gelegenheid uw 

wensen, aandachtspunten en opvattingen mee te geven, voordat het ontwerpproces start.  

 



 

 

2. Gerrit Krolbrug (vervanging) 

 

Opgave 

Het is noodzakelijk dat de Gerrit Krolbrug (GKB), in het verlengde van de Korreweg, wordt 

vervangen. Enerzijds vanwege de opwaardering van de HLD naar vaarwegklasse Va en anderzijds 

vanwege de technische levensduur van het beweegbare deel van de oude brug. Inmiddels is deze 

laatste aanleiding ingehaald door de aanvaring van de GKB op 15 mei 2021, waarbij de oude brug 

onherstelbaar werd beschadigd.  

 

Het project heeft tot doel zowel de doorstroming, capaciteit en nautische veiligheid op de HLD ter 

plaatse te verbeteren en daarbij tegelijkertijd ook de verkeersfunctie te behouden en de 

verkeersveiligheid op en rond de brug te verbeteren. De GKB is namelijk een belangrijke schakel in 

het stedelijke (verkeers)netwerk. De brug kruist het Van Starkenborghkanaal (VSK) en verbindt de 

wijken en stadsdelen aan weerszijden van het kanaal. Het is met dagelijks zo’n 16.000 fietsers één van 

de belangrijkste en drukste schakels in de stad en is onderdeel van het gemeentelijke 

hoofdfietsroutenetwerk en de regionale doorfietsroute Groningen-Bedum. Ook voor voetgangers, 

minder validen en autoverkeer is de brug van belang in de dagelijkse mobiliteit.  

 

Afspraak met het Rijk 

Het Van Starkenborghkanaal en de beweegbare Gerrit Krolbrug zijn in eigendom en beheer bij het 

Rijk. De planuitwerking, contractvoorbereiding en realisatie van de nieuwe brug worden daarom in 

opdracht van de minister van Infrastructuur en Waterstaat (IenW) uitgevoerd volgens de systematiek 

van het MIRT. 

 

De in 2019 gestarte MIRT-Planuitwerking heeft in 2021 geleid tot de vaststelling van een 

voorkeursvariant door de minister van IenW op 13 december. Dat besluit komt overeen met het besluit 

van uw raad van 13 oktober 2021. De vastgestelde voorkeursvariant betreft een nieuwe beweegbare 

Gerrit Krolbrug met een doorvaarthoogte van 4,5 MHWS (inclusief correcties), van het type hefbrug, 

met daarbij 2 vaste fiets-loopbruggen op 9,7 meter MHWS doorvaarthoogte en met een weginrichting 

als fietsstraat op de brug en de toeleidende infrastructuur. Op 13 december heeft de minister van IenW 

ook besloten daartoe het benodigde projectbudget beschikbaar te stellen vanuit de rijksbegroting, 

namelijk 58,8 miljoen euro (inclusief BTW, prijspeil januari 2021). 

 

       
Voorkeursvariant Gerrit Krolbrug                  Aanzicht vanaf Korreweg 

 

Stand van zaken 

Na de besluitvorming eind 2021 is het project Vervanging Gerrit Krolbrug de volgende fase in gegaan. 

De werkzaamheden daarvoor zijn inmiddels begonnen en ook de gesprekken met de omgeving en 

andere belanghebbende partijen zijn weer opgestart.  

 

 

 



 

 

In de projectaanpak zijn twee sporen te onderscheiden: de planologische procedures en de nadere 

detaillering van het ontwerp. Beide sporen kennen elk hun eigen besluitvormings- en informatielijnen: 

 

1. Afronding Planuitwerkingsfase 

Op basis van het besluit over de voorkeursvariant uit 2021 worden de planologische 

procedures doorlopen. Dit traject eindigt met een onherroepelijk Projectbesluit onder de 

Omgevingswet door de minister van IenW. Voordat dat besluit genomen kan worden, worden 

eerst de plannen en omgevingsvergunningen ter inzage gelegd en kunnen zienswijzen worden 

ingediend. De basis daarvoor zijn een ontwerp van de nieuwe brug en omgeving (op het 

huidige zelfde uitwerkingsniveau als de voorkeursvariant, namelijk schetsontwerp), de 

effectonderzoeken en een m.e.r.-beoordeling; 

2. Contractvoorbereiding Realisatiefase 

Daarnaast wordt ten behoeve van de contractvoorbereiding van de realisatie binnenkort gestart 

met een nadere detaillering van het ontwerp van de vastgestelde voorkeursvariant voor de 

omgeving van de brug en met het Esthetisch Programma van Eisen voor de brug zelf. 

 

De focus van het project ligt eerst op het spoor van de afronding van de planuitwerking. De 

detaillering naar een voorlopig ontwerp is nu nog niet aan de orde en start eind 2022. 

 

Ondertussen is ook de informatievoorziening richting de omgeving en belanghebbenden weer 

opgestart. Zo is met de Fietsersbond, Werkgroep Toegankelijk Groningen, het Wessel Gansfort 

College gesproken over de stand van zaken en het verdere proces. Daarbij hebben zij aangeven wat zij 

daarin belangrijk vinden en welke aandachtspunten zij meegeven. Op verzoek van de 

bewonersorganisatie Hunze Van Starkenborgh is tijdens hun Algemene Bewoners Vergadering (ABV) 

op 20 april, waar zo'n 50 wijkbewoners bij aanwezig waren, een toelichting gegeven over de stand van 

zaken van zowel de vervanging van de Gerrit Krolbrug en de tijdelijke maatregelen. Ook zijn 

gesprekken gevoerd met belanghebbende partijen zoals Groninger Landschap en Lefier met 

rechtstreekse relatie met het ontwerp. 

 

Op 11 mei is een brede inloopbijeenkomst in het Floreshuis georganiseerd over de plannen voor de 

vervanging van de Gerrit Krolbrug en de verbeterde fiets-loopbrug (tijdelijke maatregelen). De 

bijeenkomst was bedoeld om te informeren en om wensen en ideeën op te halen voor de vervolgfase. 

Geïnteresseerden zijn voor de bijeenkomst uitgenodigd via onder andere een gedrukte nieuwsbrief 

(huis aan huis, oplage +/- 2.000 stuks), via de digitale wijknieuwsbrief van de gemeente Groningen en 

een advertentie in de Groninger Gezinsbode. Zo’n 100 belangstellenden hebben de bijeenkomst 

bezocht. 

 

Vervolg 

In de komende periode (2022-2023) wordt de vastgestelde voorkeursvariant verder uitgewerkt. Ten 

behoeve van de afronding van de Planuitwerking is nu eerst het onderzoeken van enkele specifieke 

projectkansen voorzien en daarbij worden ook de moties beschouwd die uw raad aannam bij de 

besluitvorming over de voorkeursvariant in oktober 2021. Voorbeelden van dergelijke kansen zijn een 

looproute onder de brug aan de stadszijde, het herstel van de Hunzeloop en inrichting van het 

landschap aan de ommelandzijde en de vergroening van de Ulgersmakade. De moties gaan onder 

andere over het betrekken van de bewoners bij de verdere uitwerking van de plannen, het 

optimaliseren van de hellingbanen, de breedte van de brug en het zichtbaar en beleefbaar maken van 

de Hunzeloop.  

 

In het najaar van 2022 informeren wij uw raad over de uitkomsten van dit onderzoek naar de kansen 

en uw moties en worden ook de effectonderzoeken gestart. Deze onderzoeken kunnen nog leiden tot 

lichte scope-wijzigingen van het project, maar niet meer tot wijziging van de besluiten over de 

voorkeursvariant. In het najaar van 2023 volgt dan de ter inzagelegging van het ontwerp met 

bijbehorende effectonderzoeken. Dit betreft de planologische procedures waarbij de gelegenheid 

wordt geboden aan omwonenden en andere belanghebbenden om zienswijzen in te dienen. 



 

 

 

 
De uitwerking van een voorlopig ontwerp (tweede spoor) ten behoeve van de contractvoorbereiding 

Realisatiefase begint eind 2022. Gestart wordt dan met de inventariserende gesprekken met 

vertegenwoordigers van belanghebbende partijen en met bewonersorganisaties. Vanaf 2023 zal dan 

door de projectorganisatie ook actief gewerkt gaan worden aan de nadere inhoudelijke detaillering van 

het ontwerp. De uitwerking in meer detail (tot een voorlopig ontwerp) richt zich onder andere op de 

aanlandingen/hellingenbanen van de brug aan weerszijden van het kanaal (op gemeentelijk 

grondgebied) en ook op de vaarweg.  

 

Voor de brug zelf (beweegbare deel en vaste loop-fietsbruggen) wordt meer ontwerpvrijheid aan de 

uitvoerende partij gegeven, vanwege de nauwe integratie van ontwerp, constructie en techniek. 

Daarom wordt voor de brug geen voorlopig ontwerp gemaakt, maar een Esthetisch Programma van 

Eisen (E-PVE) opgesteld, waarin de ambitie, eisen en wensen worden gevat, in aansluiting op uw 

motie “een mooie Gerrit Krol Brug” (oktober 2021).  

 

Betrokkenheid belanghebbenden 

Net als uw raad, hechten wij en ook Rijkswaterstaat aan een ruime betrokkenheid van de omgeving en 

andere belanghebbenden bij de uitwerking van de plannen. In het uitgewerkte proces van het project 

voor de komende periode is daarin ruim voorzien in de projectfases waar dat passend en nodig is.  

 

In het eerste spoor van de afronding Planuitwerking is de terinzagelegging hét formele moment in de 

procedure waarop belanghebbenden hun zienswijzen in kunnen dienen. Met de vaststelling van de 

voorkeursvariant is de hoofdkeuze gemaakt, waarin niet of slechts zeer beperkt nog gewijzigd zal 

worden. Daarover is daarom ook geen nieuwe participatie meer voorzien, die heeft al plaatsgevonden 

in 2020/2021. Wel zal er vanzelfsprekend op meerdere momenten communicatie en 

informatievoorziening zijn over stand van zaken en voortgang, via nieuwsbrieven en 

inloopbijeenkomsten en met een website als verzamelplaats van actuele informatie. 

 

Voor de nadere uitwerking in het tweede spoor van de contractvoorbereiding Realisatiefase is een 

duidelijk intensievere betrokkenheid van belanghebbenden voorzien bij de detaillering naar een 

voorlopig ontwerp. Tijdens de inloopbijeenkomst van 11 mei in het Floreshuis is getoond dat dat vanaf 

het najaar van 2022 gebeurt en over welke onderwerpen dat gaat. Belangstellenden zijn via een 

digitale nieuwsbrief ook over het proces en de uitwerkingsvraagstukken geïnformeerd. 

 

In meerdere gesprekken met diverse partijen worden de wensen, vragen en aandachtspunten 

geïnventariseerd. Het gaat dan niet meer om het herzien van keuzes uit de voorkeursvariant, maar om 

de detaillering daarvan. Bijvoorbeeld over hoe de rotondes er uit komen te zien, waar de 

parkeersituatie wijzigt of over de wijze waarop de St. Eustatiusstraat op de Korreweg wordt 

aangesloten voor fietsers en voetgangers. Gesproken wordt met partijen die een direct eigen fysiek 

projectbelang hebben dat raakt aan het ontwerp voor de brug of de directe omgeving, zoals Groninger 

Landschap, Lefier, Offringa en CSG Wessel Gansfortcollege. Daarnaast wordt gesproken met 

vertegenwoordigende organisaties van gebruikers, zoals bewonersorganisaties, 

huurdersvereniging/vereniging van eigenaren, Fietsersbond, werkgroep Toegankelijk Groningen, 

Boomwachters, Schuttevaer en VBNO. Op verzoek van de werkgroep Toegankelijk Groningen 

overlegt de projectorganisatie ook met projectbureau PBTconsult of er in het ontwerpproces nog 

verdere verbeteringen op het gebied van toegankelijkheid mogelijk zijn. 

 

2023 20242022 2026/2027

Planologische proceduresEffectonderzoekKansen/moties

Contractvoorbereiding Realisatiefase 
(voorlopig ontwerp)



 

 

De te voeren gesprekken bieden ook ruimte aan de vragen en aandachtspunten die in de voorgaande 

fase van de Planuitwerking onder andere door het voormalige Gerrit Krolbrug Comite zijn benoemd, 

maar op dat moment niet pasten bij het detailniveau van het ontwerp. Dat gaat om 

uitwerkingsvraagstukken zoals bijvoorbeeld de verkeersveiligheid van een nieuwe rotonde 

Ulgersmaweg, de aanwezigheid van vrachtverkeer en snelheidsremmende maatregelen voor 

autoverkeer. In de gesprekken kan het echter niet meer gaan over de kernelementen van de 

voorkeursvariant zoals hoogte, breedte en ligging van de brug of het wegprofiel fietsstraat. Daarover is 

eind 2021 zowel door uw raad als de minister van IenW besloten. 

 

Via inloopbijeenkomsten krijgen ook individuele bewoners rechtstreeks de gelegenheid om hun 

mening over de uitwerking van de plannen te geven. De ingebrachte elementen worden besproken en 

opgenomen in het ontwerpproces, danwel onderbouwd afgewezen. In vervolggesprekken wordt 

teruggekoppeld over het resultaat van het ontwerpproces.  

 

Financieel 

In december 2021 heeft de minister besloten het volledige benodigde budget voor de vervanging van 

de Gerrit Krolbrug beschikbaar te stellen, te weten 58,8 miljoen euro (incl. BTW, prijspeil 2021). Het 

project is daarmee volledig financieel gedekt en voor risico van het Rijk. 

 

Over de toevoeging van projectkansen en gevolgen voor het ontwerp van enkele van de moties van uw 

raad moeten nog nadere (financiële) afspraken gemaakt worden tussen Rijk en gemeente en, indien 

relevant, met andere belanghebbende partijen. 

 

Betrokkenheid gemeenteraad 

Uw raad wordt op meerdere momenten in deze planvormingsfase nog rechtstreeks betrokken en 

geïnformeerd. In de komende periode zijn in het spoor van de afronding van de Planuitwerking nog 

meerdere momenten van belang. In het najaar van 2022 informeren wij u over het onderzoek naar 

kansen en moties en de wijze waarop dat in het verdere ontwerpproces een plek krijgt en begin 2023 

over de uitkomsten van de effectonderzoeken. In het najaar van 2023 brengen wij u vanzelfsprekend 

ook op de hoogte van de ter inzagelegging van de omgevingsvergunningen. 

 

Het voorlopig ontwerp ten behoeve van de contractvoorbereiding Realisatiefase leggen wij te zijner 

tijd ter besluitvorming voor aan uw raad. Dit heeft dan betrekking op de detaillering naar een 

voorlopig ontwerp voor onder andere de aanlandingen/hellingenbanen van de brug en de omgeving. 

Hier vinden aanpassingen plaats op gemeentelijk grondgebied en is er een directe fysieke relatie met 

de omgeving en andere gemeentelijke projecten. Naar verwachting bieden wij u begin 2024 een 

voorstel ter besluit aan. 

 



 

 

3. Gerrit Krolbrug (tijdelijke maatregelen) 

 

Opgave 

Op zaterdag 15 mei 2021 werd de Gerrit Krolbrug in de stad Groningen aangevaren door een 

binnenvaartschip. Het beweegbare deel van de brug is door die aanvaring ernstig beschadigd en in 

september 2021 verwijderd voor nader technisch onderzoek naar herstelmogelijkheden. De vaste fiets-

loopbruggen staan fysiek los van het beweegbare deel en bleven bij de aanvaring intact.  

 

Er zijn omleidingsroutes ingesteld voor het gemotoriseerd verkeer en fietsers en voetgangers kunnen 

alleen lopend via de fiets-loopbruggen het kanaal kruisen. Voor minder-validen is de situatie in de 

praktijk een groot obstakel. Tijdens de spits worden nog steeds stewards ingezet (op kosten van 

Rijkswaterstaat) om weggebruikers te helpen indien nodig. 

 

Deze situatie is verre van optimaal en hindert onze inwoners sterk in hun mobiliteit. Wij hebben 

daarom vanaf de eerste dag bestuurlijk aangedrongen bij Rijkswaterstaat en de minister van IenW op 

een spoedig en volwaardig herstel van de verbinding. Ook met de door uw raad unaniem aangenomen 

motie van 15 september 2021 heeft u de urgentie van een snelle oplossing benadrukt.  

 

Afspraak met het Rijk 

Mede naar aanleiding van de oproep van uw raad hebben wij de Minister van IenW in oktober 2021 

schriftelijk verzocht op korte termijn een tijdelijke lage beweegbare brug te realiseren, die toegankelijk 

is voor iedereen, ook de minder-validen, met daarnaast twee, maar minimaal één vaste fietsloopbrug 

en die voor minimaal vijf jaar kan blijven functioneren totdat de nieuwe definitieve Gerrit Krolbrug 

beschikbaar is. Wij hebben daarbij aangegeven bereid te zijn tijdelijk een brug te accepteren die alleen 

voor de langzame verkeersdeelnemers geschikt is, omdat ook wij erkennen dat een tijdelijke oplossing 

voor autoverkeer op deze locatie erg lastig en alleen tegen hoge kosten te realiseren is. In november 

2021 hebben wij het verzoek voor een snelle oplossing schriftelijk nog eens herhaald.  

 

In het BO-MIRT van 13 december 2021 heeft de minister van IenW een besluit genomen over het 

nemen van een tijdelijke maatregel voor de oude Gerrit Krolbrug. De basis voor dat besluit is het in 

2021 door Rijkswaterstaat uitgevoerde onderzoek naar diverse opties voor het herstel van de 

verbinding, variërend van het herstellen van de oude brug tot het realiseren van een volledige tijdelijke 

beweegbare brug. Het besluit houdt in dat door de minister van IenW is gekozen voor de variant waar 

bij de bestaande fiets-loopbruggen hellingbanen worden aangebracht door Rijkswaterstaat. 

 

De gekozen variant had niet onze voorkeur, omdat niet alle doelgroepen hier optimaal mee worden 

bediend, maar wij zijn wel tevreden dat hiermee in ieder geval wel weer voor zoveel mogelijk 

gebruikers een betere situatie dan nu ontstaat en het Van Starkenborghkanaal weer door fietsers 

(rijdend) en de minder-validen gepasseerd kan worden.  

 

Stand van zaken 

Om de uitwerking van het genomen besluit in een zo kort mogelijke tijd te kunnen realiseren, werken 

wij als gemeente nauw samen met Rijkswaterstaat en brengen onze technische expertise en kennis van 

de situatie in.  

 

De bestuurlijk gekozen variant is uitgewerkt tot een schetsontwerp. Concreet worden de trappen van 

de noordelijke fiets-loopbrug verwijderd en vervangen door hellingbanen. Uitgangspunt is dat de 

constructie geschikt en veilig is voor fietsverkeer, voetgangers en minder-validen in 2 richtingen. De 

zuidelijke fiets-loopbrug blijft daarnaast in zijn huidige vorm bestaan, met trappen. Bij de uitwerking 

is het uitgangspunt dat er voor deze tijdelijke oplossing geen bomen worden gekapt. Vanzelfsprekend 

wordt rekening gehouden met andere fysieke beperkingen zoals de aansluiting op de bestaande fiets- 

en looproutes, aanwezige bebouwing en een hoge-drukgasleiding direct ten noorden van het kanaal.  

 



 

 

 
Schetsontwerp tijdelijke maatregelen Gerrit Krolbrug 

 

Ondertussen worden de voorbereidingen voor realisatie van de oplossing door Rijkswaterstaat 

getroffen. Ten behoeve van de uitvoeringssnelheid is een uitzondering op de aanbestedingsregels 

gemaakt en is inmiddels al een aannemer betrokken bij de voorbereidingen. In gezamenlijkheid wordt 

nu het schetsontwerp technisch uitgewerkt, op basis van een steigerconstructie, en wordt het ontwerp 

geoptimaliseerd tot een definitief ontwerp.  

 

In deze optimalisatie krijgen ook de aandachtspunten uit de consultatie van omwonenden, 

Fietsersbond en werkgroep Toegankelijk Groningen een plek. Daaruit zijn met name naar voren 

gekomen het hellingpercentage (kan het flauwer dan 3,5%?), comfort voor de mindervaliden (plateaus 

in de hellingbaan als rustpunt), verkeersveiligheid (veilige scheiding van rijrichtingen) en sociale 

veiligheid (open constructie en verlichting). Bij de verdere uitwerking naar een definitief ontwerp 

wordt gekeken of op deze onderdelen optimalisaties mogelijk zijn. Ten aanzien van de rustpunten en 

sociale veiligheid lijken er mogelijkheden te zijn. De technische en ruimtelijke mogelijkheden om het 

hellingspercentage van 3,5% te verminderen zijn erg beperkt vanwege een aantal harde dwangpunten 

zoals een hogedruk gasleiding, de toegangsweg naar het Wessel Gansfort College, aansluiting op de 

(fiets)infrastructuur en het uitgangspunt dat we voor deze tijdelijke maatregel geen bomen willen 

kappen. Zodra meer bekend is over het definitieve ontwerp volgt een terugkoppeling naar de 

(belangen)organisaties en vanzelfsprekend uw raad; 

 

Vervolg 

Op basis van het definitief ontwerp wordt binnenkort de omgevingsvergunning aangevraagd en de 

uitvoering voorbereid door de aannemer. Volgens de vigerende planning zijn de tijdelijke maatregelen 

gereed in februari 2023, maar is de ambitie van Rijkswaterstaat, gemeente en aannemer sterk gericht 

op ingebruikname eind 2022.  

 

Het resultaat van de maatregelen is een situatie die in ieder geval tot, en zoveel mogelijk ook tijdens, 

de bouw van de nieuwe Gerrit Krolbrug kan blijven bestaan. Pas als de nieuwe brug in gebruik 

genomen is, is er ter plaatse weer autoverkeer mogelijk over het kanaal.  
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Betrokkenheid belanghebbenden 

De te realiseren maatregelen zijn tijdelijk en hebben een verwachte gebruiksduur van ongeveer 5 jaar. 

De keuze van de maatregel is gemaakt door de minister van IenW, rekening houdende met de 

mogelijkheden en gevolgen van de diverse opties, de regionale wensen en de financiële ruimte. In de 

uitwerking daarvan zijn geen verschillende varianten meer aan de orde, maar gaat het om optimalisatie 

binnen de beperkte fysieke ruimte.  

 

Gezien de beperkte keuzevrijheid en tijdelijkheid van deze oplossing worden de omgeving en enkele 

stakeholders via verschillende kanalen geïnformeerd over de uitwerking en uitgenodigd wensen en 

aandachtspunten mee te geven. Die worden meegenomen in het ontwerpproces tot een definitief 

ontwerp. Gezien de beperkte oplossingsruimte en het tijdelijke karakter van de maatregel is er geen 

uitgebreid proces van participatie.  

 

Inmiddels zijn belanghebbenden via nieuwsbrieven, gesprekken met Fietsersbond, werkgroep 

Toegankelijkheid en Groningen CGS Wessel Gansfortcollege, presentatie aan de bewonersorganisatie 

Hunze Van Starkenborgh en een brede inloopbijeenkomst op 11 mei jl. geïnformeerd over de plannen. 

Tijdens deze overleggen en bijeenkomsten hebben de betrokkenen hun wensen en aandachtspunten 

kunnen meegeven. Over de verwerking van de geleverde inbreng door belanghebbenden, maar 

bijvoorbeeld ook over de bouwfase en eventuele hinder, zal daarna ook weer via dezelfde kanalen 

worden terug gekoppeld.  

 

Daarnaast is er de mogelijkheid van bezwaar wanneer de omgevingsvergunning is gepubliceerd. Die 

wordt na de zomer verwacht. 

 

Financieel 

De investering in de tijdelijke maatregel en de instandhouding ervan komen volledig voor rekening en 

risico van het Rijk.  

 

Voor het dagelijkse beheer en onderhoud ligt het voor de hand dat de gemeente als wegbeheerder de 

voortrekkersrol neemt. Over uitgangspunten en financiering daarvan worden in een aparte 

beheerovereenkomst afspraken gemeente tussen Rijkswaterstaat en gemeente. 

 

Betrokkenheid gemeenteraad 

Wij vinden het belangrijk uw raad op regelmatige basis op de hoogte te brengen van de stand van 

zaken van de realisatie van de tijdelijke maatregelen en de keuzes die daarin soms moeten worden 

gemaakt. Middels de reguliere middelen zoals de raadsvergaderingen, dagmail en brieven zoals deze 

blijven wij u informeren en vanzelfsprekend ontvangt uw raad ook steeds de informatie die 

publiekelijk wordt gedeeld. 

 

Via de bestuurlijke afstemming en ambtelijke betrokkenheid borgen wij de aansluiting bij de 

gemeentelijke belangen. Voor de maatregel is verder een omgevingsvergunning vereist en als 

gemeente zijn wij daarvoor het bevoegd gezag. Ook over dit formele besluit van ons college zullen wij 

u te zijner tijd informeren. 

 



 

 

4. Busbaanbrug (vervanging) 

 

Opgave 

Onderdeel van de opwaardering van de HLD naar vaarwegklasse Va is de vervanging van de huidige 

Busbaanbrug om daarmee ruimte te maken voor meer en grotere beroepsvaart en tegelijkertijd de 

nautische veiligheid te verbeteren. De huidige Busbaanbrug, met daarop een vrijliggende busbaan, is 

een belangrijke schakel in het Hoogwaardig Openbaar Vervoer systeem van stad en regio. De kruising 

van scheepvaart en openbaar busvervoer is een potentieel toekomstig knelpunt: een brugopening leidt 

direct tot grote vertragingen in het bussysteem.  

 

De huidige Busbaanbrug ligt in de Oosterhamrikzone. Het project Oosterhamrikzone is één van de 

ontwikkelingen uit de omgevingsvisie Levende Ruimte en beoogt de zone rondom het 

Oosterhamrikkanaal te ontwikkelen en transformeren naar een nieuw en groen stadsdeel waarin de 

leefkwaliteit voorop staat. Het is één van de gebieden in de stad die nu en de komende jaren met 

grootschalige nieuwbouw en het opnieuw inrichten van de openbare ruimte een grote verandering 

ondergaat. Er wordt gewoond en gewerkt aan het water en in de straat is niet langer de auto dominant, 

maar is de buitenruimte primair voor bewoners. De vervanging van de brug kan hier gecombineerd 

worden met de realisatie van een nieuwe verbinding voor voetgangers, fiets- en autoverkeer over het 

Van Starkenborghkanaal. Bij de vaststelling van de Mobiliteitsvisie in december 2021 heeft uw raad 

besloten een uitgewerkt ontwerp voor deze nieuwe verkeersverbindingen te laten maken. Voor de 

vervanging van de brug door een nieuwe oeververbinding in stedelijke omgeving is een integrale 

uitwerking van mobiliteit, woningbouwontwikkeling en openbare ruimte noodzakelijk. De vervanging 

van de Busbaanbrug staat vanuit gemeentelijk oogpunt dus niet op zichzelf. 

 

Afspraak met het Rijk 

Tijdens het BO-MIRT 2018 werd afgesproken dat gemeente Groningen, provincie Groningen en het 

Rijk gezamenlijk een regionaal MIRT-onderzoek Oosterhamrikzone/Busbaanbrug zouden opstarten, 

getrokken door de gemeente. 

 

Dat onderzoek is nu uitgevoerd en over het vervolg moeten nieuwe afspraken worden gemaakt. 

 

Stand van zaken 

De rapportage van het MIRT-Onderzoek is inhoudelijk gereed en vastgesteld door het Bestuurlijk 

Overleg Groninger Bruggen op 11 maart 2022. Doel van het onderzoek was om de vervangingsopgave 

helder in beeld te brengen en de mogelijke oplossingsrichtingen te inventariseren. De rapportage is als 

bijlage bij deze notitie gevoegd. 

 

In het MIRT-Onderzoek heeft een inventarisatie van basisinformatie en ambities plaatsgevonden en 

zijn door deskundigheden van de betrokken overheden de mogelijke oplossingsrichtingen in kaart 

gebracht. Het onderzoeksrapport beschrijft de lokale situatie, de huidige problematiek van de vaarweg 

en de te verwachten ontwikkelingen in het gebied. Daarmee bevestigt en concretiseert het de 

vervangingsopgave.  

 

Ten aanzien van de geselecteerde kansrijke oplossingsrichtingen voor een nieuwe oeververbinding 

zijn er twee invalshoeken die leiden tot 4 mogelijke alternatieven: 

 
 Locatie: noord 

(direct ten noorden  

van de huidige brug) 

Locatie: zuid 

(in het verlengde  

van de Vinkenstraat) 

Vorm: Vaste hoge brug X X 

Vorm: Aquaduct X X 

 

 

 



 

 

    
Locatie noord     Locatie zuid 

 

Andere mogelijke oplossingsrichtingen, waaronder een lagere beweegbare brug, voldoen niet aan de 

benodigde functionaliteit en kwaliteit van doorstroming van scheepvaart en busverkeer op deze locatie 

en zijn daarom in het onderzoek afgevallen.  

 

Er heeft in deze fase alleen een inventarisatie en nog geen uitwerking van oplossingsrichtingen 

plaatsgevonden. Het geeft de basis voor een selectie van alternatieven die in de volgende fase 

(verkenning) kunnen worden onderzocht op functioneel oplossend vermogen, technische 

uitvoerbaarheid, ruimtelijke inpassing, risico’s, draagvlak, kosten, etc.  

 

Vervolg 

De volgende fase is een inhoudelijke verkenning van geselecteerde alternatieven. Gemeente, provincie 

en rijk stellen daarvoor samen een vervolgaanpak op. Wenselijk is dat tijdens het eerstvolgende BO-

MIRT (eind 2022) over het vervolg van de planvorming kan worden besloten. 

 

In december 2021 is door uw raad met de vaststelling van de Mobiliteitsvisie besloten om in de 

volgende uitwerkingsfase van de Oosterhamrikzone het onderzoek te richten op verplaatsing van de 

busbaan naar een route door de Vinkenstraat en daarvoor een ontwerp op te laten stellen. Onderdeel 

van dit besluit is dat voor een nieuwe oeverbinding een nieuwe zuidelijke locatie in het verlengde van 

de Vinkenstraat wordt onderzocht. Die oeververbinding wordt dan, naast het huidige busverkeer, 

straks ook beschikbaar voor voetgangers, fietsers en autoverkeer. Onze insteek voor de vervolgaanpak 

is daarom het onderzoeken van alleen de zuidelijke alternatieven en niet de noordelijke.  

 

Naast de te onderzoeken alternatieven en andere inhoudelijke uitgangspunten voor de verkenning, 

komen in de vervolgaanpak onder andere ook de rolverdeling tussen overheden, toekomstig 

eigenaarschap, kostenverdeling van planuitwerking en een financieel investeringskader aan de orde.  

 

 
 

Betrokkenheid belanghebbenden 

Tegelijkertijd met het opstellen van de nieuwe gemeentelijke Mobiliteitsvisie in 2020/2021 werd 

parallel daaraan het MIRT-Onderzoek voor de Busbaanbrug uitgevoerd. Het vraagstuk van een nieuwe 

oeververbinding en de modaliteiten die daarvan gebruik maken, is daarbij voor publiek en omgeving 

als onderdeel van de uitwerking en besluitvorming over die nieuwe mobiliteitsvisie gepresenteerd.  

 

In de volgende onderzoeksfase, een verkenning van alternatieven, is de betrokkenheid van de 

omgeving en belanghebbende partijen vanzelfsprekend een belangrijk, expliciet onderdeel, in de 

samenhang met de uitwerking van de gehele Oosterhamrikzone.  
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Financieel 

In de rapportage van het MIRT-onderzoek is op basis van de beschikbare informatie al wel een 

indicatie van de realisatiekosten van de mogelijke alternatieven gegeven. Voor een hoge vaste brug 

ligt die op 40 tot 75 miljoen euro (exclusief BTW) en voor een aquaduct op 64 tot 127 miljoen euro 

(exclusief BTW). Te verwachten is dat de onderlinge verschillen kleiner zijn wanneer naar de kosten 

van de totale levensduur wordt gekeken. Dat moet nader worden onderzocht in een volgende fase. Er 

is geen wezenlijk verschil in kosten tussen de beide mogelijke locaties noord of zuid te verwachten.  

 

Ten aanzien van de wijze van financiering en beschikbare financiële middelen geeft het MIRT-

Onderzoek nog geen inzicht. In december 2021 is door de minister van IenW aangegeven dat er 

binnen de rijksbegroting nu geen middelen (meer) beschikbaar zijn voor de vervanging van de 

Busbaanbrug. Ook binnen de regio (gemeente en provincie) zijn op dit moment nog geen middelen 

gereserveerd voor een eventuele bijdrage. 

 

Eerder, tijdens het BO-MIRT 2018, werd daarover al afgesproken dat het Rijk zich inspant om, indien 

nodig, additionele middelen te zoeken voor de Busbaanbrug vanuit andere Rijksprogramma’s en dat 

tevens een regionale bijdrage wordt onderzocht. Wij blijven ons richting het Rijk via meerdere wegen 

inspannen voor het beschikbaar stellen van de benodigde financiële middelen. Zowel vanuit de 

opwaardering van de vaarweg en het mobiliteitsknelpunt als vanuit de landelijke en regionale 

woningbouwopgave zien wij aanleiding voor (mede)financiering door het Rijk. 

 

Betrokkenheid gemeenteraad 

Nadat wij afspraken hebben kunnen maken met het Rijk over de vervolgaanpak, zullen wij uw raad 

informeren over de nieuwe fase van onderzoek en projectinvulling. 

 

 

 

 


